

## АНКЕТА

Фамилия, имя, отчество: ДМИТРИОК НАТАЛЬЯ ВАСИЛЬЕВНА  
Дата рождения: 16 февраля 1951, г. Кокшетау, СКО, РК  
Наименование вуза: Южно-Казахстанский государственный педагогический университет  
Базовое образование: Чимкентский пединститут. 1968-1972, специальность «Русский язык и литература»  
Должность: профессор кафедры русского языка ЮКГПУ  
Ученая степень: доктор филологических наук; специальность 10.02.19 – теория языка (2000 г.)  
Ученое звание: профессор ВАК (2006 г.)



### Научно-педагогическая деятельность:

- защита канд. дисс.(1986, ИЯ АН СССР, Москва), звание **доцента** (1990);
- **зав.кафедрой МПРЯИЛ ЧПИ/ШИ МКТУ им. А.Ясави** (1990-1996);
- **докторантura** в ИЯ РАН (1999-2000), защита докт. дисс. (2000, ИЯ РАН, Москва);
- **нострификация** докторской дисс. (Алматы, 2001), профессор МКТУ (2003);
- **профессор** по специальности «Языкознание» (ККСОН, Астана, 2006);
- **член** докторского дисс. совета ОД 14.50.17 при КазГосЖенПИ (г. Алматы, 2003-2007);
- **член** докторского дисс. совета Д 14.61.27 при КГУ им.Ш.Уалиханова (г. Кокшетау, 2010);
- **член** редколлегии научного журнала «Вестник КГУ им. Ш.Уалиханова» (Серия филолог.) - ККСОН РК.;
- **член** редколлегии научного журнала «Вестник ТвГУ» (Серия филолог.), рек. ВАК РФ – г.Тверь, Россия;
- **член** ред.совета научного журнала «Вопросы психолингвистики», рек. ВАК РФ – г.Москва, Россия;
- **член** Казахстанской Ассоциации преподавателей русского языка и литературы (КАЗПРЯЛ, г.Алматы);
- **научный руководитель** **Проекта 0771/ГФ** КН МОН РК «Межкультурная коммуникация: ментально маркированные концепты культуры, социальная идентичность и толерантность» по программе 101 «Грантовое финансирование научных исследований», приоритет "Интеллектуальный потенциал страны" (с 2012 по 2014 гг.);
- **руководитель** научных исследований по Договорам о сотрудничестве с зарубежными вузами (ИЯ РАН, РУДН, ММА – Москва, ТвГУ – Тверь и др.) и вузами РК;
- имеет **Свидетельство** об аккредитации МОН РК в качестве субъекта научной деятельности (Свидетельство № 002035 Серия МК от 11.10.2011 г., г. Астана).
- научный руководитель студенческих научных работ, в том числе отмеченных грамотами, дипломами на городском, республиканском и международном уровнях;
- активный **участник** казахстанских и зарубежных научных конференций, симпозиумов, форумов; за последние 5 лет участвовала в работе более 50 научных конференций;
- **автор** более 300 научных публикаций, в числе которых 3 монографии, 2 ассоциативных словаря, более 20 учебно-методических пособий; за последние 5 лет – более 80 публикаций;
- **индекс Хирша (h-индекс) – 4** (Казахстан) и 1 (Россия) зарегистрирован на <http://e-library.ru/authors.asp>
- автор и разработчик 4 элективных авторских курсов;
- автор и разработчик презентаций лекционного материала и других видов учебных занятий в интерактивном режиме; записаны аудио- и видео-лекции по общему языкознанию;
- автор и разработчик курсов для дистанционного обучения (электронный учебник «Введение в языкознание», ч.1 – курс лекций, 36,2 Мб, ч.2 – Практикум по языкознанию, 13,2 Мб).
- постоянный участник семинаров, курсов по повышению уровня научно-педагогической квалификации, за последние 5 лет имеет более 30 сертификатов;

### Государственные награды, гранты, грамоты:

- **медаль** к 20-летию Независимости Республики Казахстан (2011)
- **звание** «Лучший ученый года по ЮКО» (2004)
- **грант** Сорос–Казахстан (CDC, CEU SummerUniversity, Венгрия, Будапешт, 2003-2004)
- грант и  **медаль** «Лучший преподаватель вуза – 2006»
- грант и  **медаль** «Лучший преподаватель вуза – 2012»
- **стипендият** Государственной научной стипендии МОН РК (2006-2008)
- **стипендият** Государственной научной стипендии МОН РК (2010-2012)
- **Грамота** Международной ассоциации преподават. русск. языка и литературы (МАПРЯЛ, СПб, 2011)
- **Грамота** Центра исследования медиа-систем «Медиа-ЛогоС» (Москва, 2015)
- **Медаль** к 80-летию образования Шымкентского пединститута – ныне ЮКГПУ (2017)
- **Медаль** «За заслуги в развитии науки Республики Казахстан» (2017)
- **Медаль и диплом** «Почетный профессор Казахстана» (2021)
- **Грамоты и благодарственные письма** от руководства образовательных учреждений Республики Казахстан, России (Шымкент, Астана, Кокшетау, Туркестан, Москва, С.-Петербург, Калининград и др.)

## ACADEMIC PROFILE

Full name: DMITRIUK NATALYA VASILYEVNA

Date of Birth: February, 16, 1951, Kokshetau, NKO,  
Republic of Kazakhstan

University name: South Kazakhstan State Pedagogical Institute  
Basic education: Chimkent Pedagogical Institute, 1972,  
Specialty "Russian Language and Literature"

Position: SKSPI Department of Linguistics, Professor  
Academic degree/ academic title: Doctor of Philology;  
specialty 10.02.19 – Language Theory (2000), Professor (2006)

Scientific-pedagogical activity:



- Defense of the thesis, Candidate of Sciences (1986, Institute of Linguistics, USSR Academy of Sciences, Moscow), Associate Professor title (1990);
- Head of the department "Methods of Teaching Russian Language and Literature" Chimkent Pedagogical Institute / International Kazakh-Turkish University named after H.A. Yassau (1990-1996);
- Doctorate, Institute of Linguistics, USST Academy of Sciences (1999-2000), Doctoral Thesis. (2000, Institute of Linguistics, USSR Academy of Sciences, Moscow);
- Nostrification of Doctoral Thesis. (Almaty, 2001), Professor of the International Kazakh-Turkish University (2003);
- Professor in the Specialty "Linguistics" (Kazakh Republic Committee in the Sphere of Education and Science, Astana, 2006);
- Member of the Doctoral Dissert. Council OD 14.50.17 at Kazakh State Women Pedagogical Institute (Almaty city, 2003-2007);
- Member of the Doctoral Dissertation Council Д 14.61.27 at Kokshetau State University named after Sh. Ualilhanov (Kokshetau, 2010);
- Member of the editorial board of the science magazine «Bulletin of the Kokshetau University named after Sh. Ualikhanov» (Philology series) recommended by Kazakhstan Republic Committee in the Sphere of Education and Science;
- Member of the editorial board of the science magazine «Bulletin of the Tver State University» (Philology series.), recommended by the Russia Federation Higher Attestation Committee – Tver, Russia;
- Member of the editorial board of the science magazine «Problems of Psycholinguistics», recommended by the Russia Federation Higher Attestation Committee – Moscow, Russia;
- A member of the Kazakhstan Association of Russian Language and Literature Teachers (KazARLT);
- Research Project Manager No 0771/Grant Funding of the KRM Ministry of Education and Science Committee on Science. The title «Intercultural communication: mentally marked concepts of culture, social identity and tolerance», part of the Program 101 «Grant Funding for Research», priority "Intellectual Potential of the Nation" (№157 since 2012 up to 2014);
- Head of Research of the Scientific Cooperation Agreements with the foreign Universities (Institute of Linguistics, USSR Academy of Sciences, Russian University of Peoples' Friendship, Moscow Institute of Linguistics – Moscow, Tver State University – Tver and others) and the Universities of the Republic of Kazakhstan;
- KR MES Certificate of Accreditation as a person of scientific activity (Doc. № 002035 Series MK dated 11.10.2011, Astana) ci
- Supervisor of students research papers, including the papers distinguished by the certificates of honor, by the diplomas in the local, Republican and International levels;
- Active participant of the Kazakhstan and foreign scientific conferences, symposiums, forums;
- Active participant of more than 50 scientific conferences for the last 5 years;
- Author of more than 280 research papers, including 3 monographs, 2 associative dictionaries, more than 20 teaching aids; more than 80 works have been published for the last 5 years;
- Author and developer of the 4 elective author's courses;
- Author and developer of presentations for lecture materials and other types of lessons on-line; audio – and video-lectures on General Linguistics are recorded;
- Author and developer of the courses for distance learning (electronic textbook «Introduction to Linguistics», P.1 – Lecture course, 36,2 Mb, P.2 – Workshop on Linguistics, 13,2 Mb).
- Constant participant of the scientific and pedagogical teaching training seminars, courses, more than 20 certificates for the last 5 years are available;
- Hirsch Index (h-index) – 4 , registered at <http://e-library.ru/authors.asp>

### State awards and grants

- Medal for the 20<sup>th</sup> anniversary of Independence of the Republic of Kazakhstan (2011)
- The title "The Best Scientist of the Year in the SKO" (2004);
- Grant of the Soros Foundation in Kazakhstan (CDC, CEU Summer University, Hungary, Budapest, 2003-2004);
- Grant and Medal «The Best Teacher of High School – 2006»
- Grand and Medal «The Best Teacher of High School – 2012»
- Fellow of the State Scientific Grant KR MES (2006-2008);
- Fellow of the State Scientific Grant KR MES (2010-2012);
- Medal for the 80th anniversary of the Shymkent Pedagogical Institute - now SKSPU (2017)
- Medal "For Merits in the development of science of the Republic of Kazakhstan" (2017)
- Medal and diploma "Honorary Professor of Kazakhstan" (2021)
- Diploma of the International Russian Language and Literature Teachers Association (IARLLT), St. Petersburg, 2011);
- Diploma of the Center for the Study of Media Systems "Media Logos" (Moscow, 2011)
- Diplomas and letters of thanks from the management of educational institutions of the Republic of Kazakhstan, Russia (Astana, Kokshetau, Turkestan, Shymkent, Moscow, St. Petersburg, Kaliningrad and others)